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HÚSVÉTVASÁRNAP                                      C év             1– 4 oldal 

 

URUNK FELTÁMADÁSA 

 

Olv.: ApCsel 10,34a.37-43 – Kol 3,1-4 – Jn 20,1-9 

Péter és János a sírnál 
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentbeszéd bevezetése 

 

Krisztus feltámadt! 

Valóban feltámadt! 

 

Kedves Testvérek! Ezzel a felszólítással és ezzel a válasszal köszöntötték egymást az 
őskeresztények húsvét éjszakáján, húsvét reggelén. Csodálatos vallomás, nem csupán egy 
kijelentés, hanem erre jön a hívő ember válasza: Valóban feltámadt! A kijelentés elhangzik: 
Krisztus feltámadt! A válasz a miénk! Ma azért imádkozunk ebben a szentmisében, hogy ez a 
válasz minél több ember szívében megszülessen itt Magyarországon, itt Európában! 
 

Ezt a szentmisét a magyarokért és az európaiakért ajánljuk fel! 

Kérjük az Isten kegyelmét, 
hogy Magyarországnak, Európának legyen keresztény válasza! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
Ezen az idei húsvéton szívünk különösképpen Európáért dobog,  
a keresztény Európáért, a hitben újjászületett Európáért!  
Ezen az idei húsvéton szívünk Magyarországért dobog,  
a keresztény Magyarországért, a hitben újjászületett Magyarországért! 

Hozzánk szól ez a felhívás, de be kell vallanunk, hogy az idei húsvéton  
elég sok szorongás, elég sok félelem, aggódás ülte meg a szívünket! 

 

Húsvét a feltámadás ünnepe, a hitben újjászületett lélek ünnepe! 

Jézus Krisztus hozta el nekünk ezt a lehetőséget! 

 

A bűnbe keveredett ember elszakadt az Istentől és távol kerültünk egymástól! 
Jézus Krisztus hozta el ezt az új életszemléletet: 
Az Úr Lelke rajtam, Ő küldött, hogy örömhírt vigyek:  
a vakoknak látást, a sántáknak járást, a poklosoknak tisztulást,  
a bűnösöknek bocsánatot, a világnak új életet! 

 

Jézus a názáreti zsinagógában a prófétára hivatkozva  
magára vette ezeket a kijelentéseket és új életszemlélettel ajándékozott meg! 
Ez az új életszemlélet: új istenképre és új emberképre épült!  
Jézus üzenete, tanítása kiszabadított bennünket az istenek hatalmából,  
akik uralkodtak rajtunk, féltünk az istenektől, kerestük a kegyüket,  
próbáltuk a magunk oldalára állítani őket. 
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Jézus új istenképpel ajándékozott meg bennünket!  
Jézus Krisztus Istene a szeretett Isten!  
 

Jézus új emberképpel ajándékozott meg bennünket! 
Az Istentől elszakadt ember belebonyolódott a maga önzésébe.  
Bezárkóztunk a magunk önző börtönébe, elidegenedtünk egymástól,  
rivalizáltunk egymással, távol kerültünk egymástól.  
Jézus új emberképe: Mi Isten gyermekei vagyunk! Isten szeret minket! 

Isten azt várja tőlünk, hogy mi is szeretettel legyünk egymás iránt! 
Egymásnak testvérei vagyunk, egymással összetartozunk! 
Közösségben kell, hogy legyünk egymással! 

 

Talán kevésszer gondolunk arra,  
de az idei húsvét különösképpen is hangsúlyozza  
Jézus új életszemléletét: az új istenképet és az új emberképet! 
Ma Európában - sajnos Magyarország sem kivétel –  

megtagadtuk az Istent, kijelentettük: nélküle is megy, nélküle is tudunk élni! 
Ránk szakadt az ég! Eltávolodtunk egymástól, elhatalmasodott szívünkben az önzés!  
Távol kerültünk egymástól, rivalizálunk, érdekek határozzák meg világunkat.  
Papagáj módjára szajkózzuk: szolidaritás, szolidaritás.  
A szeretet szót már ki sem merjük mondani. Idegenek lettünk egymásnak.  
Talán még azt is lehet mondani, hogy embertelen világot teremtettünk! 

 

Most, 2019-ben különös hangsúllyal oda kell figyelnünk a jézusi szempontokra! 
Talán nagyon egyszerűen ezt így tudjuk kifejezni: nem ellenére, hanem érte!  
Jézus új életszemlélete: Jézus új istenképe, Jézus új emberképe kitörli világunkból azt,  
hogy ellenére! Nem Isten ellen, nem a másik ember ellenére, hanem érte!  

 

Istenért, Istennel való kapcsolatunk felszabadító világáért!  
Egymásért, mert egymásnak testvérei vagyunk! 
Szeretetközösségre hívott bennünket az Isten! 
Szeressétek egymást, ahogy én szerettelek titeket! 

Küldetésünk: Menjetek el az egész világra  
és ajándékozzátok meg az embereket ezzel az igazsággal! 
Szabadítsátok fel őket, szabadítsátok ki őket  
az istentelenség és az embertelenség világából! 
Legyetek egymás számára ajándék! 

 

Ezek miatt az idei húsvéton különösképpen Európáért és Magyarországért dobog a szívünk! 
Szeretnénk újjászületni! Van-e még remény? Reménytelennek tűnik a helyzet. Éjszaka 
fölébredtem, a német televízió egyik csatornáján arról beszéltek, hogy pár évtized múlva 
Németország lakóssága feleannyi lesz, mint ma és ez nagyobbrészt már nem keresztény lesz. 
Ez remény? Nincs más remény sem Európa számára, sem Németország számára, - ha éppen 
ezzel szembesültem ezen a húsvéti éjszakán – és Magyarország számára sincs más remény.  

Ez a remény: A feltámadt Krisztus üzenete, a hit ajándéka és a szeretet hatalma!  
 

Ehhez újra számba kell venni az örökséget, amelyen a krisztusi életszemlélet kibontakozott! 
Jézus azt mondta: változtassátok meg gondolkodásmódotokat! Változzon meg az a világ, 
amelybe beleszülettetek. Változzatok meg ti magatok is és legyetek húsvéti emberekké, a 
feltámadt életet élő emberekké! Hallottuk ma: keressétek jobban az odafönt valókat!  
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A görög örökség az önismeret világa 

A mi életszemléletünk csodálatos görög örökségen nőtt fel, az önismeret talaján!  
Hol tanítják a gyerekeinknek, melyik óvodában, melyik iskolában?  
A családokban mennyire van fontos helye az önismeretnek?  

 

A latin örökség, az önnevelés világa  
Az ember nem nőhet úgy föl, mint a gyom az árokparton.  
Az emberi élet kibontakozik. Ennek egyetlen útja van!  

Van nevelés, a nevelőknek vannak szempontjai,  
de senki nem nevelheti meg a másikat! Önnevelés! Keresztény örökség!  
Csak önneveléssel lehetünk úrrá saját természetükön, lehetünk saját életük urává!  
Erre csak azok képesek, akik oda tudnak figyelni azokra az igazságokra,  
azokra az értékekre, amelyek az önnevelésre felszólítanak!  
A családok erre komolyan gondolnak? A tanintézmények ezt komolyan veszik?  
Az önismeretre jutott ember és az önmagát nevelő ember keresztény ajándék!  
Az önismeret és az önnevelés közösségi emberré formálják az embert! 

 

Az ember nem magányos lény, ezért fontos az önismeret, ezért fontos az önnevelés, hogy 
aztán az ember egy keresztény családban, plébániai közösségekben, egyéb keresztény 
közösségekben közösségi emberré váljon. A közösség társadalmat jelent. Olyan közösségről 
van szó a keresztény ajándékozás során, amely közösségben a másik ember a társam és a 
társadalom tagja. Közünk van egymáshoz! Nem szabad elfelejteni, a keresztény nevelésnek, a 
keresztény ajándékozásnak nagyon fontos üzenetét: csak az lehet a társam, csak azzal lehetek 
közösségben, - ezt már únos-úntalan mondom -  akit elfogadok és akiért áldozatot hozok! 
 

Az idei húsvéton aggódunk Európáért, aggódunk Magyarországért!  
Visszagondolunk a krisztusi életszemléletre és a keresztény örökségre!  
Nem feledkezhetünk meg ezekről a javakról, amelyek az embert alkalmassá teszik 
arra, hogy egy közösség tagja legyen! Életünk csak egy közösségben születhet újjá!  
Az ember kiteljesedett életet csak egy közösségben élhet! 

 

Az idei húsvéton Isten kegyelméért imádkozunk, mert még mindig reménykedünk,  
mert tudjuk, Isten a mi oldalunkon áll, mert hiszünk abban, hogy a keresztény örökség 
értékei képessé tehenek bennünket arra, hogy egymással szeretetben éljünk!  
Ez az emberhez méltó életünk, közösségünk záloga!  
Ettől függ Magyarország jövője és Európa jövője is! 

 

Mi még mindig hiszünk, reménykedünk és bizakodunk! 

 

         +  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Nem azt mondom, hogy sirassuk az örökségünket. Elvették az Atyák ránk 
hagyott, ránk bízott örökségét, tudatosan rabolták el. Sokan egyszerűen lemondtak róla! 
 

Imádkozzunk azért, hogy ez az örökség éljen a szívünkben! 

Akkor van remény honnan erőt meríteni az újjászületéshez! 

 

Mi Atyánk… 
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Könyörögjünk 

 

Istenünk, örök jóságoddal oltalmazd Egyházadat, hogy húsvét szent titkának ünneplése által 
megújulva eljusson a dicsőséges feltámadásra, Krisztus, a mi urunk által.           +  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Mielőtt az áldással befejeződik a szentmise, szeretném megköszönni, hogy 
Önök legalább itt vannak! Ez vigasztalás egy pap számára, mert talán nekünk legnehezebb 
látni a pusztulást. Önök legfeljebb a családjaikban tapasztalják, hogy mennyi éket lehet verni 
a családtagok közé is. Mi papok azt látjuk, hogyan hullnak szét a keresztény közösségek! 
Visszagondolok a kommunista évtizedekre, amikor egy-egy ifjúsági szentmisén tízszer többen 
voltak, mint ahányan most itt vannak. Például a te társaid hol vannak? Ti is ott voltatok akkor, 
csak fiatalok vagy ötszázan egy-egy szentmisén!  
 

Ezeket a négynapos ünnepeket nagyon nehezen viselem el, mert a hitetlenek számára: – itt 

van a demokrata újság, mutatja az Atya, amely írja – húsvéti pihenés Lipóton.  A húsvét nem 
pihenés! Mi az, hogy húsvéti pihenés Lipóton, vagy akárhol? Ezek a pogányság üzenetei! A 
baj az, hogy így lassan elfolyik az erő és lemorzsolódunk, még a templomba járó emberek is 
sajnos az ilyen napokat a keresztény ünneplésektől távol töltik el. Ha az ember ezeket 
tapasztalja, akkor miben lehet reménykedni? Kire akarunk építeni? 

 

Köszönöm, hogy Önök legalább itt vannak! Nekem vigasztalás, de nem ez a legfontosabb! 
Mi csak azt látjuk, hogy az életáldozatunknak ennyi a gyümölcse! Szép lassan elfonnyad, 
apadt gyümölcsök potyognak le a fákról. A legfontosabb, hogy ezeket a gyerekeket féltem és 
az Önök gyerekeit, ha vannak és az Önök unokáit! Őket féltem, magamat nem! Amikor az 
ember erre az útra lépett, akkor tudta, hogy ez nem diadalút lesz.  
 

A papságra azzal a tudattal indultam, hogy börtönbe fogok menni, bele volt kalkulálva, akkor 
ez vakmerőséget jelentett. Ma már ez sem az, minden olyan langyos lett, hogy csak az érdek, 
a siker, a karrier számít és nem az ügy, a közösség ügye! Hiába van egyiknek-másiknak 
sikeres élete, ha a közösség egyszerűen kihullik alóla! 
 

Mindenek ellenére húsvét van! Megtörjük ezt a csokoládétojást szentmise után az udvaron, 
legalább a gyerekek ennek örülnek! Önök is jöjjenek ki az udvarra és törjenek belőle. Hol 
vannak ennek az aranyos kisfiúnak a testvérei? Ezt sem lenne szabad engedni egy családban. 
Ott az apjuk, ezt az egyet elhozta, de a másik kettő otthon, nekik nem volt kedvük, elfáradtak 
tegnap. Mikor szabad elfáradni?  
 

Húsvét van!  
Mégis reménykedjünk,  

mert aki állja, 
 valamiképpen az jelenti a jövőt! 

 

+  Á L D Á S  + 


